

地球动力学★地震学★地磁学

基于Shannon奇异核理论的褶积微分算子在地震波场模拟中的应用

龙桂华^{1,2}, 李小凡¹, 张美根¹

1 中国科学院地质与地球物理研究所, 北京 100029

2 中国科学院研究生院, 北京 100049

收稿日期 2008-3-7 修回日期 2008-8-22 网络版发布日期 2009-4-20 接受日期

摘要 本文在前人工作的基础上, 建立了一种基于Shannon奇异核的交错网格褶积微分算子方法. 文中不仅详细讨论了影响算子精度的各种因素, 同时也着重分析了其在弹性波模拟中的频散关系和稳定性条件. 通过和交错网格有限差分算子比较, 发现该算子即使在高波数域也具有较高的精度. 均匀介质中的数值试验也表明, 该方法9点格式就基本上达到了解析解精度. 而分层均匀介质和复杂介质中的地震波数值模拟也同时证实了该方法精度高, 稳定性好, 是一种研究复杂介质中地震波传播的有效数值方法.

关键词 [离散奇异核](#) [褶积微分算子](#) [地震波模拟](#)

分类号 [P315](#)

DOI: [10.3969/j.issn.0001-5733.2009.04.018](#)

The application of convolutional differentiator in seismic modeling based on Shannon singular kernel theory

LONG Gui-Hua^{1,2}, LI Xiao-Fan¹, ZHANG Mei-Gen¹

1 Institute of Geology and Geophysics, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100029, China

2 Graduate University, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100049, China

Received 2008-3-7 Revised 2008-8-22 Online 2009-4-20 Accepted

Abstract This article provides a technique to model seismic wave propagation in complex media using convolutional differentiator method based on Shannon singular kernel theory. The high accuracy of the differentiator has been demonstrated through comparisons with numerical results computed by staggered-grid finite difference method. Numerical tests suggest that the differentiator allows sufficient accuracy even in high wave-number domain. Dispersion and stability condition of the method in velocity-stress equation are also thoroughly discussed. Experiment in homogeneous medium shows that the 9-point scheme of this differentiator can achieve analytical accuracy. The application of this differentiator to model seismic wave propagation in homogenous layered medium and complex medium also shows high accuracy and robust stability. These appealing characters of this improved method would make it effective to model seismic wave propagation in complex media.

Key words [Discrete singular kernel](#); [Convolutional differentiator](#); [Seismic modeling](#)

通讯作者:

龙桂华 longgh@mail.iggcas.ac.cn

作者个人主页: 龙桂华^{1,2}; 李小凡¹; 张美根¹

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF](#) (1569KB)

▶ [\[HTML全文\]](#) (0KB)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [引用本文](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中包含“离散奇异核”的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

• [龙桂华](#)

•

• [李小凡](#)

• [张美根](#)